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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 21 juni 1954
*’s Morgens te 11 uur aangevangen en ‘s middags en ’s avonds voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President Drees en de Ministers Beel, Beyen (behalve bij de
avondvergadering), De Bruijn, Cals (behalve bij de avondvergadering), Donker, Kernkamp, Van
de Kieft (behalve bij de morgenvergadering), Luns (behalve bij de morgenvergadering), Mansholt,
Staf, Suurhoff, Van Thiel, Witte en Zijlstra (afwezig is Minister Algera).

Tevens zijn aanwezig bij de punten 14 en 15 Mr. N. Debrot, Algemeen
Vertegenwoordiger van de Nederlandse Antillen en Mr. Dr. R.H. Pos, Algemeen
Vertegenwoordiger van Suriname en Staatssecretaris Veldkamp.

Secretaris: J. Middelburg.
- - -

22. Het in Nieuw-Guinea in beslaggenomen vaartuig Siboela (Brief van de Minister van Buitenlandse
Zaken en de Minister zonder Portefeuille Luns d.d. 11 Juni 1954, nr. 97924.)
Minister Kernkamp deelt mede ter zake een ander standpunt in te nemen; hij zou voor de
behandeling van deze kwestie nog gaarne een nota inzenden. De Raad besluit dit punt aan te
houden.
- - -

Middagvergadering
- - -

3. Buitenlands beleid
- - -
h. Interview gevraagd door journalist van Merdeka
De Minister-President deelt mede, dat hij van de journalist Alwi van Merdeka het verzoek heeft
ontvangen hem een interview toe te staan met betrekking tot de komende bespreking over de
Unie. Spreker is geneigd dit niet te doen.

De Raad is het daarmede eens.
- - -

Avondvergadering
- - -

3. Buitenlands beleid
j. De Nederlands-Indonesische Unie (Zie notulen MR d.d. 14 Juni 1954, punt 3b. #Zie ook notulen
MR 28/6/54, punt 3e.)
Minister Luns deelt het een en ander mede over de samenstelling van de Indonesische delegatie en
over wat van deze delegatie bij de komende besprekingen kan worden verwacht. De positie van
Indonesië is door de conferenties van Colombo en Genève niet verzwakt. Voorts behoeft
Nederland niet op steun van Amerika te rekenen. Hoewel Bedell Smith een gunstige houding
tegenover ons heeft aangenomen, heeft Indonesië uit de mededelingen van de Zuid-Oost-
Aziatische afdeling van het State Department de indruk gekregen, dat het steeds op Amerika kan
rekenen tegenover versterking van de Nederlandse invloed in Azië. Onze Hoge Commissaris is
van oordeel, dat Nederland niets kan doen als Indonesië de Unie eenzijdig opzegt; hij adviseert
aan het begin van de besprekingen een verklaring af te leggen, waarin Nederland zich bereid
verklaart de Unie te beëindigen. Spreker merkt zelf ten aanzien van de komende conferentie op,
dat de Nederlandse delegatie kan komen te staan voor de keuze tussen vastlopen van de
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besprekingen of vergaande concessies aan de Indonesische verlangens. Het vastlopen betekent,
dat Indonesië vrijwel zeker de Unie eenzijdig zal opzeggen. Het kan dan de Unieorganen opheffen
en een opleving van de anti-Nederlandse stemming is dan niet uitgesloten. Voorts zal het
Ambonezenprobleem niet meer tot een oplossing gebracht kunnen worden, terwijl de kans
bestaat op uitzetting van de behoeftige Nederlanders uit Indonesië. Daartegenover zal Nederland
weinig tegenmaatregelen kunnen nemen. In de nota van Prof. François worden een aantal
mogelijkheden opgenoemd, waarvan alleen beroep op de Verenigde Naties of de UNCI
uitvoerbaar lijkt, maar ook daaromtrent heeft spreker geen hoopvolle verwachtingen. Indien het
andere perspectief wordt gevolgd en in zekere mate wordt tegemoet gekomen aan de
Indonesische delegatie, blijft de anti-Nederlandse houding van de Indonesische Regering bestaan,
terwijl ook de Nieuw-Guineakwestie elk ogenblik in het geding kan worden gebracht. De enige
hoop voor redelijker verhoudingen ligt in de mogelijkheid, dat na de verkiezingen de situatie
minder ongunstig wordt. Wat de Nederlandse delegatie betreft is de gedachte geopperd Van
Oldenborgh als vertegenwoordiger van het bedrijfsleven bij de werkzaamheden te betrekken.
Voorts zouden aan de Indonesische delegatie enkele excursies kunnen worden aangeboden.

De Minister-President is tegen het aanbieden van excursies aan de Indonesiërs; men
moet niet de indruk maken hen door dergelijke dingen te willen winnen. Van Nederlandse zijde is
reeds gezegd, dat men in beginsel bereid is de Unie te laten varen, maar materieel kunnen wij aan
verdergaande verlangens van Indonesië niet toegeven. Bij de RTC zijn grote belangen, zowel van
Nederland als van Indonesië geregeld; de UNCI moet toezien op de naleving daarvan. Daarom zal
als Indonesië de zakelijke regelingen wil aantasten en, bij gemis aan overeenstemming, opzeggen,
tenslotte onzerzijds kunnen worden voorgesteld, de besprekingen verder te voeren met de UNCI
er bij (dus niet over het loslaten van de Unie).

Minister Beel is van oordeel, dat niet verregaand tegemoet gekomen moet worden
aan de Indonesische verlangens. De Nederlandse delegatie zal de Unie kunnen prijsgeven, mits op
andere punten de overeenkomsten niet ernstig worden aangetast. Overigens zal van Nederlandse
zijde niet te veel gesproken moeten worden. Het tegenwoordige Indonesische Kabinet wil een
succes hebben, maar het is de vraag of het juist is, dat men dit Kabinet door belangrijke successen
te veel gaat versterken. Spreker meent voorts, dat er nog een inventaris van de Nederlandse
vraagstukken met betrekking tot Indonesië moet komen en vraagt zich af of het niet wenselijk is
iemand als Dr. Hirschfield bij de werkzaamheden van de delegatie te betrekken.

Minister Van de Kieft verwacht, dat het volgen van het redelijk standpunt van
Minister Beel in de Nederlandse politiek toch nog veel deining zal geven. Hij is het er mede eens,
dat men van Nederlandse kant niet te veel zal moeten spreken en dringt er op aan, dat één
woordvoerder van de delegatie wordt aangewezen. Het initiatief zal men dus vooral aan de
Indonesische delegatie moeten laten. Van Buitenlandse Zaken zijn allerlei stukken betreffende de
hangende vraagstukken ontvangen; spreker neemt aan, dat de hierin vervatte voorstellen niet
worden aanvaard, voordat hierover in de Raad  nader is gesproken.

De Minister-President bevestigt, dat de FINEC en andere overeenkomsten nog niet
aan de orde zijn.

Minister Mansholt meent, dat Minister Luns een te pessimistisch beeld heeft
geschilderd van de houding van Amerika en Australië. Spreker kan zich niet voorstellen, dat deze
landen ten aanzien van Nieuw-Guinea Indonesië zullen steunen.

Minister Luns heeft bij zijn uiteenzetting niet het oog gehad op de Nieuw-
Guineakwestie. De Minister-President wijst op de mogelijkheid, dat Australië, omdat het in de
Nieuw-Guineakwestie met Nederland eens is, op andere punten Indonesië meer zal steunen.

Minister Mansholt is het er mede eens, dat op de conferentie kan worden gezegd,
dat de handhaving van de Unie voor de Nederlandse Regering geen groot punt is, maar spreker
stelt de vraag of daarmede dan ook de UNCI van de kaart is. De Minister-President merkt op, dat de
UNCI op verzoek van Nederland is blijven bestaan om toe te zien op de naleving van de RTC-
overeenkomsten. Van Nederlandse zijde kan bij de komende besprekingen worden gesteld, dat



het in het belang van Indonesië en Nederland is, als de Unie wordt voorgezet, maar dat als
Indonesië dit niet wil, de Nederlandse Regering er niet op staat de Unie te handhaven. Wel moet
er een regeling blijven voor beslissing omtrent geschillen. Spreker heeft met Minister Luns
besproken, dat over de mogelijkheid van beroep op de UNCI niet met de betrokken
Ambassadeurs zal worden gesproken voor de onderhandelingen met Indonesië zijn begonnen.

Minister Beel acht het wenselijk aan de Amerikaanse en Australische Ambassadeurs
toch onze gedachtengang weer te geven met betrekking tot de Unie. Minister Luns deelt mede, dat
aan de Westerse Regeringen reeds materiaal over deze zaken is verstrekt, maar hij zal voor het
begin van de besprekingen met de Indonesische delegatie nog de Ambassadeurs van Amerika,
Australië en België over ons standpunt ten aanzien van de Unie inlichten.

De Minister-President acht het wenselijk aan de Amerikaanse Ambassadeur ook te
zeggen, dat indertijd, mede door toedoen van Cochran, Nederland bij de RTC reeds een schuld
van f. 2 mld. aan Indonesië heeft kwijtgescholden. Spreker heeft enkele vertegenwoordigers van
het Nederlandse bedrijfsleven in Indonesië ontvangen, die er op aandrongen, dat aan de FINEC
wordt vastgehouden.

Minister Zijlstra is het met het standpunt van de Minister-President eens. Men zal
de besprekingen niet met de verklaring moeten beginnen, dat Nederland bereid is de Unie te laten
schieten, aangezien dit nog de enige troef is, die Nederland heeft. Als men daarmede zou
beginnen, zou verder alleen nog maar over wijziging van de FINEC worden gesproken.

Minister Beel wijst er nogmaals op, dat men in het parlement zal vragen, dat van
Nederlandse zijde wordt opgekomen voor het zelfbeschikkingsrecht voor Ambon.

De Minister-President lijkt de volgende procedure aanvaardbaar: Na een formele
openingsspeech zal van Indonesische zijde worden gesproken, waarbij men wel de Nieuw-
Guineakwestie en de beëindiging van de Unie aan de orde zal stellen. Onzerzijds zal gezegd
kunnen worden, zoals in het schriftelijke antwoord reeds is aangegeven, dat de Nederlandse
Regering over de status van Nieuw-Guinea niet kan spreken. Wat de Unie betreft is Nederland in
beginsel bereid te spreken over de beëindiging daarvan, maar samen met andere onderwerpen,
zoals vaststelling van een geschillenregeling. De FINEC bevat voorts uitdrukkingen, welke
geschrapt zouden kunnen worden. Aangezien Nederland bij de souvereiniteitsoverdracht f. 2 mld.
heeft prijs gegeven, kan men niet verwachten, dat materieel de Nederlandse belangen verder
aangetast kunnen worden. In een vroeg stadium zal voorts van Nederlandse zijde moeten worden
aangesneden wat wij als punten van bespreking zien (o.a. de positie van de Nederlanders in
Indonesië en de kwestie Ambon). Ten aanzien van de laatste kwestie zal als grief te berde gebracht
kunnen worden, dat Indonesië de bepalingen inzake de zelfbeschikking niet is nagekomen.
Daaruit is de Ambonkwestie voortgevloeid, welke zowel Indonesië in de internationale wereld als
de Nederlandse Regering moeilijkheden geeft. Men zal dan kunnen vragen aan dit gebied een
vergaande autonomie te geven. Voorts zal men dit als aanloop kunnen nemen voor bespreking
van het Ambonezenvraagstuk. Minister Van Thiel waarschuwt er tegen publiekelijk te stellen, dat
de Nederlandse Regering de Ambonezen in Nederland kwijt wil raken. Minister Zijlstra voegt hier
aan toe, dat tegenover de Indonesiërs niet de indruk moet worden gewekt, dat Nederland met de
Ambonezen in de maag zit, aangezien zij dan een nieuwe troef in handen zouden hebben.

Minister Mansholt merkt met betrekking tot de procedure op, dat zou kunnen
worden voorgesteld de besprekingen kort te verdagen, nadat Indonesië zijn desiderata heeft
medegedeeld.

De Raad verklaart zich accoord met een procedure, zoals hierboven is aangegeven.
Minister Luns acht het wenselijk, dat de delegatie voortdurend contact houdt met

het Kabinet, zodat steeds Kabinetspolitiek wordt gevoerd.
Minister Mansholt zou gaarne iedere week voor het weekend een overzicht van de

stand van zaken hebben, zodat de Ministerraad ’s Maandags zijn standpunt kan bepalen. Spreker
stelt voorts de vraag in hoeverre het Parlement bij de besprekingen wordt ingeschakeld.



Minister Luns deelt mede, dat men van de zijde der Kamer heeft aangedrongen op
benoeming van Parlementsleden in de delegatie, maar spreker is daartegen.

De Minister-President is van oordeel, dat de delegatie zo nodig ook meer dan
eenmaal per week contact met het Kabinet moet kunnen hebben, terwijl een regelmatig contact
met Minister Beel en hem wenselijk is. Aangezien het bij de besprekingen eerst over algemene
beleidsvragen zal gaan, zal men met een zeer beperkte delegatie kunnen beginnen.

Minister Luns stelt voor de delegatie te doen bestaan uit de vier in de vorige
vergadering genoemde Ministers (Luns, Van de Kieft, Donker  en Zijlstra) alsmede Mr. Blom. Op
een later ogenblik zullen deskundige ambtenaren van Financiën, Buitenlandse Zaken,
Economische Zaken enz. kunnen worden ingeschakeld. Minister De Bruijn begrijpt de bezwaren
van Minister Beel om lid van de delegatie te worden; spreker stelt de vraag waarom de Minister-
President zich niet met de leiding van de delegatie belast. De Minister-President merkt op, dat hij
zich wel nauw met de besprekingen wil bezig houden, maar Indonesië heeft ook niet de Minister-
President in de delegatie benoemd. Als Nederland dit wel zou doen, zal men eerder reeds in de
vergaderingen van de conferentie beslissingen willen nemen, terwijl onze delegatie thans op het
Kabinet kan terugvallen. Minister Van Thiel is het niet duidelijk, waarom het uitgesloten is, dat
Parlementsleden lid van de delegatie worden.

De Minister-President merkt op, dat de delegatie moet handelen op instructies van de
Regering; de Parlementsleden hebben echter een eigen verantwoordelijkheid. Bovendien kan men
niet volstaan met de benoeming van twee Parlementsleden in de delegatie, terwijl ook in het
algemeen het direct betrekken van Parlementsleden bij besprekingen over een zo controversionele
kwestie, als thans het geval is, niet juist moet worden geacht. Alles ligt hier moeilijker dan bij de
West.

De Raad verklaart zich accoord met het voorstel van Minister Luns inzake de
samenstelling van de delegatie.

Minister Luns deelt vervolgens het een en ander mede over zijn bespreking met de
Commissie voor Buitenlandse Zaken uit de Tweede Kamer.

Minister Beel heeft bezwaar tegen de gedachte van Minister Luns om alleen contact
te houden met de Voorzitters van de vier fracties der Regeringspartijen.

Minister Luns noemt als andere mogelijkheden contact met het Seniorenconvent of
met de Commissie  voor Buitenlandse Zaken.

De Minister-President meent, dat genoemde Commissie te groot is om daarmede
herhaaldelijk te vergaderen. De Regering moet ook haar eigen verantwoordelijkheid vooropstellen.
- - -

21. Wijziging van de Wet houdende toekenning ten laste van het Rijk van een tijdelijke bijslag op bepaalde
Indonesische pensioenen en van de Wet houdende toekenning ten laste van het Rijk van een tijdelijke bijslag op
bepaalde Indonesische weduwenpensioenen en wezenonderstanden (Wetsontwerp.)
De Minister-President merkt op, dat in de toelichting van verschillende punten een tegemoetkomen
aan wensen van de betrokkenen wordt aangekondigd. Spreker stelt echter voor, dat alles wordt
geschrapt wat niet in dit wetsontwerp wordt voorgesteld. Minister Luns zal de tweede alinea
schrappen.

De Minister-President vestigt voorts de aandacht op de tweede kolom van de
toelichting, waar wordt uitgerekend, dat oude pensioenen met bijslag hoger kunnen komen dan
nieuwe pensioenen. Dit is echter ook mogelijk bij de Nederlandse pensioenen na aanvaarding van
de aanpassingsregeling, welke thans in het Parlement aanhangig is. Spreker acht het daarom niet
wenselijk deze vergelijking in de toelichting op te nemen. Voorts acht spreker de bestaande anti-
cumulatiebepaling in de bijslagregeling niet zonder zin, aangezien de Indische gepensionneerden
steeds op jongere leeftijd gepensionneerd zijn en veelal in Nederland weer  werk hebben
gevonden. Minister Luns merkt op, dat het bij de Indische gepensionneerden vaak gaat om
mensen, die op andere gebieden reeds slagen hebben gehad.



De Minister-President heeft tenslotte ernstig bezwaar tegen terugwerkende kracht tot
1 Januari 1953. Dit betekent, dat men alle uitkeringen moet gaan herberekenen. Men zal hiervoor
eenvoudig als datum van ingang 1 Juli 1954 kunnen stellen.

Minister Beel stelt voor dat Minister Luns en hij deze kwesties nog samen bekijken.
De Raad verklaart zich hiermede accoord.
- - -


